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Taula de cogestió marítima del Litoral del Baix Empordà – Any 2023 

RESUM DE LA SESSIÓ 

Sessió plenària de la Taula 

 

Data i hora de 
la reunió 

16 de gener de 2023 

Lloc Espai del Peix, Palamós 

Assistents Assisteixen 55 persones dels 4 àmbits de la Taula. A continuació apareix la relació de 
les 29 entitats i organitzacions presents a la sessió: 
 

• De l’àmbit de les Entitats de la societat civil: Associació Cala Margarida, Amics 
de les Illes Formigues, Associació Amics de la Fosca i Associació Amics Museu 
de la Pesca 

 

• De l’àmbit de les administracions públiques: Ajuntaments de Palafrugell, de 
Palamós i de Begur, Consell Comarcal del Baix Empordà, Diputació de Girona, 
Departament d'Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural (DG de de Política 
Marítima i Pesca Sostenible, DG de Polítiques Ambientals i Medi Natural i DG 
de Polítiques de Muntanya i del Litoral) i Fundación Biodiversidad. 

 

• De l’àmbit de l’Economia blava:  Confraria de Pescadors de Palamós, Federació 
Catalana d'activitats subaquàtiques (FECDAS), Federació Catalana de Pesca 
Esportiva i Càsting (FCPEC), Skaphos, Associació d'Armadors de Palamós, 
Associació Catalana de Ports Esportius i Turístics, Club Nàutic Llafranc, 
Associació Catalana de Centres d'Immersió i Activitats Marines, Associació 
d'Entitats Concessionàries de Serveis i Escoles Nàutiques Catalanes, Associació 
IFSUA, Club de Vela Calella i FENAP. 
 

• De l’àmbit de la Comunitat científica: Universitat de Girona (UdG) - 
Departament de Geografia i Institut de Medi Ambient, Institut de Medi Ambient 
i Càtedra d'Estudis Marítims-, Instituto de Ciències del Mar (ICM - CSIC), Centre 
d’Estudis Avançats de Blanes (CSIC/CEAB), ICATMAR (ICM-CSIC) 
 

Per part de la Secretaria de la Taula, van participar Miquel Martí (Secretari de la Taula), 
Xavier Carbonell i Mar Fábregas (Arc Mediació Ambiental- Assistència tècnica a la 
Secretaria). 
 

Ordre del dia 1. Benvinguda i presentacions institucionals: 
• Director General de Política Marítima i Pesca Sostenible. 

• Director General de Polítiques Ambientals i Medi Natural. 

• Dinamitzadors de l'Administració Local (Alcaldes de Palafrugell i de Palamós) 

2. Intervenció de la Fundación Biodiversidad. 
3. Avanços 2022 i previsions per l'any 2023. 
4. Contrast de la web que s'està dissenyant. 
5. Cloenda i copa de cava. 
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1. Benvinguda i presentació de la sessió 

 

Pren paraula el Secretari de la Taula, Miquel Martí per agrair 

l’assistència a tothom a aquesta quarta sessió plenària de la Taula, així 

com el temps que dediquen a aquest projecte innovador i únic. 

Aprofita per recordar els objectius de la sessió i de la Taula. Abans de 

donar pas als dos Directors Generals, fa una breu explicació del punt 

en el que es troba l’estudi de sostenibilitat, fent èmfasi en la 

importància d’aquest estudi per garantir la supervivència de la Taula. 

Explica com s’està elaborant, qui està realitzant les entrevistes, què 

resta pendent i quan estarà llest l’informe. 

Aprofita per recordar a totes les 

persones assistents, que hi ha 

disponible un formulari on-line per 

recopilar les opinions dels 

membres de la Taula sobre el seu 

funcionament. Enllaç al formulari. 

A continuació dona pas als dos 

directors generals i als alcaldes, 

agraint el seu suport institucional. 

 

 

 

Sergi Tudela, Director General de Política Marítima i Pesca Sostenible, dona la benvinguda i agraeix 

l’assistència a tothom. A la seva intervenció es destaca: 

- La contextualització que fa de la Taula des dels seus orígens fins al 

dia d’avui, recordant que la Taula constitueix un projecte 

innovador i una aposta ferma per desenvolupar la governança 

participativa i la cogestió a nivell d’un àmbit territorial. 

- El fet que es tracta d’un model únic i per això, els ulls de diferents 

organitzacions estan posats sobre la Taula. Però també comporta 

un ritme diferent: “anem més lents perquè anem més lluny”. 

- La importància del moment actual per reconèixer aquesta figura 

organitzativa, ja que s’està elaborant la Llei del Mar de la qual ja 

s’ha fet la consulta prèvia i en breu es podrà participar. 

- Els reconeixements que ha tingut darrerament la Taula, que s’ha 

presentat en el marc de diferents espais, com a la Xarxa europea 

de desenvolupament local participatiu a Oporto i, de resultes, la menció que se’n va fer al Fòrum 

https://forms.gle/Bd9HCATrj5pu4nmF6
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Internacional d’Ordenació de l’Espai Marí a Barcelona, organitzat per la UNESCO i la Comissió 

Europea. 

Aprofita per informar que, en el marc de l’Agenda marítima de Catalunya i a través de l’ICATMAR 

(Institut Català de Recerca per a la Governança del Mar), s’ha posat en marxa el Servei d’Oceanografia 

Operacional de Catalunya (SOC), que te com a prioritat la monitorització de les variables ambientals 

en l’àmbit marítim català. El SOC, disposa ja d’una primera estació de radar de corrents superficials 

operatiu al cap de Creus, i amb la posada en funcionament d’un segon radar al terme municipal de 

Begur, els primers mapes de corrents cobriran, en part, l’àmbit d’actuació de la Taula. 

 

Marc Vilahur, Director General de Polítiques Ambientals i Medi 

Natural, dona igualment la benvinguda, agraint l’assistència de 

tothom, i destaca: 

- Per part de la seva Direcció General també es tracta d’una 

iniciativa pionera, amb molta repercussió a l’exterior i on, un dels 

trets diferencials està sent la col·laboració entre les dues 

direccions generals. 

- Aquest ha estat un any complicat pel principal objectiu de la Taula, 

ja que el mar ha superat els 27 graus i s’han d’afrontar les seves 

conseqüències sobre l’ecosistema. En aquest sentit, s’ha de fer 

front des d’una visió integrada. 

- La COP15 ha posat de relleu la necessitat d’una estructura de 

governança participativa per garantir la conservació, i la Taula ja incorpora institucionalment 

aquests dos aspectes (conservació i governança), però el caràcter innovador també implica esforç  

i paciència, ja que ha de servir de model per altres espais. 

Finalment, reitera els agraïments i les felicitacions a tothom. 
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Joan Vigas, alcalde de Palafrugell, dona la benvinguda i fa una breu 

intervenció, destacant: 

- La necessitat urgent de protegir els nostres trets diferencials, tant 

pel medi ambient com per la economia d’aquest entorn. 

- La seva enhorabona a la taula per la seva capacitat d’aglutinar 

tants actors, encara que confirma la necessitat de donar una 

empenta i pujar el ritme, vers els objectius de la Taula, per part de 

tots els actors, tant els públics com els privats, per evitar que 

acabem amb el principal valor que tenim. 

 

 

Lluís Puig, alcalde de Palamós, dona la benvinguda i manifesta el seu orgull d’acollir aquest plenari. 

A la seva intervenció: 

- Valora molt positivament l’evolució que ha tingut aquest espai des de la creació de la Taula, ja 

que es partia d’un entorn amb moltes tensions, on els usos es trepitjaven. 

- Recorda que els Ajuntaments són les administracions amb menys 

competències marítimes, però els primers als qui s’adreça la 

ciutadania. 

- Està convençut del camí iniciat amb la creació de la Taula, però 

considera que és fonamental, per tal que funcioni, que hi hagi 

generositat i empatia. I això implica canvis als que s’ha d’estar 

disposat a fer. 

 

Per últim, ambdós alcaldes valoren molt positivament la coordinació 

que està havent-hi entre els Ajuntaments, intentant unificar criteris i 

animen a continuar aquest camí pioner. 

  



Sessió plenària de la Taula  
Palamós16 de gener de 2023 

5 
 

2. Intervenció de la Fundación Biodiversidad. 

 

M. Victória González, coordinadora del LIFE Intemares, de la Fundación Biodiversidad, explica els 

principals objectius de la Fundación Biodiversidad, entitat pública vinculada al Ministerio para la 

Transición Ecológica y el Reto Demográfico, i les característiques principals del projecte LIFE 

Intemares, marc en el que s’està recolzant les tasques de 

secretaria, dinamització i elaboració de l’informe de 

sostenibilitat de la Taula. A la seva intervenció, destaca: 

- L’objectiu del LIFE IP INTEMARES d’aconseguir una xarxa 

d’espais marins Natura 2000 gestionat de forma eficaç, 

amb la participació activa dels sectors implicats i la 

recerca com a eines bàsiques per a la presa de decisions. 

- Que una de les accions del projecte està centrada en 

l’elaboració d’una estratègia de governança. La 

estratègia està ja elaborada i es pot consultar a la web 

del projecte, i l’any passat es van iniciar les experiències 

demostratives, orientades a aplicar models de governança en àrees Xarxa natura 2000 marines. 

- S’han iniciat 4 experiències demostratives i, una d’elles, és el recolzament a la Taula de Cogestió 

Marítima del Litoral del Baix Empordà, ja que reunia molts dels objectius de la estratègia de 

Governança. 

- Convida a les persones assistents a navegar per la pàgina web del projecte LIFE IP INTEMARES, 

per tal de conèixer les altres iniciatives i totes les accions desenvolupades i els resultats obtinguts. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

https://fundacion-biodiversidad.es/la-fundacion/
http://intemares.es/
http://intemares.es/
https://intemares.es/procesos-participativos/elaboracion-estrategia-gobernanza
https://intemares.es/
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3. Avanços 2022 i previsions 2023. 

Donat que el Pla d’Acció té una duració de 2 anys (2022-2023) no s’havien d’aprovar accions noves, 

sinó que s’havia de fer el seguiment del pla al llarg del primer any. Per això, es va lliurar un full amb 

l’estat d’execució de cada acció. Aquest full s’adjunta com annex 1. 

Per part d’alguns dinamitzadors dels diferents àmbits, es va fer una presentació d’alguns dels 

projectes i de les previsions pel proper any. 

Josep M. Dacosta i Noemí Pineda, del Departament d’Acció 

Climàtica, Alimentació i Agenda Rural, Serveis Territorials a Girona, 

com a dinamitzadores de l’àmbit de les administracions publiques, 

van fer una presentació d’alguns avanços de la Taula al llarg de l’any 

2022, en concret: 

- Els ajuts del GALP Costa Brava, atorgats a l’Associació de Centres 

de Submarinisme de la Costa Brava, per millorar la qualitat del 

servei, avançar en sostenibilitat i esdevenir una referència per a 

tot Catalunya i també un model per a tota la Mediterrània. Les 

empreses de submarinisme que formen part de l’Associació reben 

informació sobre la Taula de Cogestió per tal que les puguin fer 

arribar als seus guies i monitors de busseig. 

- El document de Criteris i Recomanacions per a la redacció dels Plans d’Ús i Serveis de temporada 

en l’àmbit marí de la Taula de cogestió Marítima del Litoral del Baix Empordà, destacant els 

aspectes que s’han vingut debatent en el sí del Grup de Treball i els principals reptes que se’n 

deriven de les conclusions. 

- La promoció, per part de l’Ajuntament de Palamós, de la instal·lació de dos camps de boies, un 

al vessant sud de les Illes Formigues i un altre a cala Canyers, amb l’objectiu de la Taula d’eliminar 

la pressió del fondeig d’embarcacions recreatives sobre els hàbitats sensibles. 

 

Alfons Garrido, de la Fundació Promediterrània i la Càtedra 

d’Estudis Marítims, portaveu del Grup de Treball de 

Comunicació, va fer una presentació d’alguns avanços 

d’aquest grup de treball de la Taula al llarg de l’any 2022, i 

les previsions de cara al 2023, en concret: 

- Els objectius, composició i dinàmica del Grup de Treball 

de Comunicació. 

- Els documents que s’han anat elaborant en el sí d’aquest 

Grup. 

- Les accions de comunicació que s’han fet fins ara, destacant l’actualització periòdica del portal 

participa.gencat.cat, l’adquisició del domini cogestiobaixemporda.org, el disseny d’una nova 

web, la creació del repositori DOCUMARE per publicar tots els recursos i documents fruits del 

treball a la Taula, i la col·laboració en l’organització de jornades. En relació a això, fa una crida a 
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tots els àmbits per a que ens facin arribar notícies d’actualitat que vulguin distribuir entre els 

membres de la Taula. 

- Els reptes del Grup de millorar la comunicació interna cap als membres de la Taula, tenir 

presència a les xarxes socials i algunes accions més concretes (Jornada sobre turisme i 

conservació del Litoral del Baix Empordà, vídeo “Perquè formo part de la Taula?, banner per 

instal·lar a les webs de les entitats membres, perfil instagram, etcètera). 

 

Pol Fages, de la Cambra de Comerç de Palamós i 

dinamitzador de l’àmbit de l’Economia blava i activitats al 

mar, destaca, a la seva intervenció: 

- L’orientació que s’està donant a les Jornades de Turisme 

previstes per aquest any, que formen part del pla d’acció 

(acció 23). En aquest sentit, explica que es tracta 

d’identificar els reptes del sector turístic davant un 

context inicial de crisi sanitària, després econòmica i 

previsiblement després ambiental, i com el model de turisme pot ser clau a l’hora d’assolir els 

reptes. 

- Explica també que s’ha fet un estudi socioeconòmic de l’economia blava a la Costa Brava i que 

s’ha iniciat una prova pilot, amb la Diputació de Girona, per impulsar el certificat internacional 

de turisme sostenible Biosphere en 30 empreses del Baix Empordà. 

- Insisteix en la necessitat de reduir l’impacte sobre el medi i de difondre bones pràctiques. 

- Considera que és necessari, en tot allò relacionat amb el turisme i la preservació del medi, que 

les diferents administracions implicades vagin de la mà. En aquest cas, es podria pensar en obrir 

la participació a la DG de Turisme de la Generalitat. 

o En relació a aquesta aportació, des de la DG de Política Marítima i pesca sostenible, es 

confirma que, efectivament, les polítiques marítimes són transversals i que ja s’està 

treballant amb la DG de Turisme, a través del Consell Català de Cogestió Marítima, a 

través de l’Estratègia Marítima de Catalunya. 

o Per una altra banda, lligat a les Bones pràctiques ambientals, la DG de Política Marítima 

i Pesca Sostenible està treballant amb la DG de Qualitat Ambiental, en la promoció d’un 

Distintiu de garantia de qualitat ambiental per als centres d’activitats marítimes. 

 

Carolina Martí, de l’Institut de Medi Ambient de la Universitat de Girona, dinamitzadora de l’àmbit 

de la Comunitat Científica, presenten els estudis i projectes de recerca amb impacte al Litoral del 

Baix Empordà i que s’adjunten com annex 2 d’aquest resum. 

La majoria d’aquests projectes ja estaven contemplats dins del Pla d’Acció de la Taula, com ara el 

Seguiment de la biodiversitat marina als espais marins protegits de Catalunya. Aquest any es farà al 

Litoral del Baix Empordà, l’Estudi de la connectivitat de peixos, el projecte “Evitem la pesca 

fantasma”, el projecte Empower-us o la guia metodològica per analitzar l’afluència de la nàutica 

recreativa. Els altres projectes i estudis que també s’estan realitzant al Litoral del Baix Empordà, 

ajudaran a incrementar el coneixement de l’àrea natura 2000 (Estudi sobre les solucions basades en 
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la Natura, avaluació des impactes dels parcs eòlics o estudi per implementar un índex de qualitat de 

la sardina). 

 

Bernat Hereu, de la Universitat de Barcelona, dinamitzador 

de l’àmbit de la Comunitat científica complementa la 

presentació de Carolina amb les següents aportacions: 

- És un molt bon senyal que s’estiguin impulsant tants 

estudis científics en aquest espai de la Xarxa Natura 

2000 “Litoral del Baix Empordà”, ja que per poder 

gestionar l’espai, s’ha de conèixer i veure si la gestió és 

o no efectiva. 

- Confirma que les entitats científiques estan molt implicades en focalitzar estudis en aquest espai. 

Això és, sens dubte, un gran pas, ja que, en comparació amb altres espais (p.ex. les Illes Medes), 

es disposava de poca informació que serveixi per a la gestió. En aquest sentit, explica que, en 

relació als debats sobre els concursos de pesca subaquàtica, resulta fonamental que s’avaluen 

com estan les poblacions de peixos per saber on som i poder comparar les dades amb altres 

zones. També servirà com a referència de base. 

- Per últim, constata l’interès de l’àmbit científic en fer xarxa i que ara mateix, hi ha 5 alumnes que 

estan treballant en temàtiques relacionades amb la gestió de l’espai marítim costaner. També 

remarca que, encara que els estudis es fan des dels centres de recerca i les universitats, és 

fonamental la implicació de la gent del territori a tots els nivells. 

 

Seguint l’ordre del dia, també es va aprofitar aquests moments per a que la Taula, a través del seu 

Secretari, rebés alguns reconeixements que ha tingut els darrers temps, en concret: 

- És la primera iniciativa de governança que es desenvolupa en el marc del projecte LIFE 

INTEMARES, que coordina la Fundación Biodiversidad 

- Ha tingut una menció especial d’EUROPARC dins del II Premi d’experiències Inspiradores del 

Programa Societat i Àrees protegides. 

- És un dels casos d’estudi inclosos dins la Plataforma RegionsWithNature (RwN), presentada a la 

7a Cimera de Governs Subnacionals a la CBD COP15 a Montreal, 

Canadà. 

 

 

 

Enhorabona! 
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4. Contrast de la web que s'està dissenyant. 

 

Arcadi Moradell, de l’Associació d’Amics de la Cala 

Margarida, dinamitzador de l’àmbit de les Entitats de la 

Societat civil, presenta la nova web de la Taula de Cogestió, 

que tothom pot accedir a través del següent enllaç: 

www.cogestiobaixemporda.org 

 

A la seva intervenció destaca: 

- S’ha volgut que sigui una web minimalista, directa i de fàcil 

estructura. 

- L’Objectiu de la web és, principalment, millorar la comunicació 

interna i també donar visibilitat a la Taula. 

- Fa una crida per a que si alguna persona vol enviar fotografies per 

il·lustrar la web, especialment fotografies de l’entorn, ho pot fer a 

través del correu electrònic tacombe@mediacionambiental.com. 

- Informa que més endavant es farà un butlletí amb les notícies 

d’actualitat de la Taula, butlletí que s’enviarà a tots els membres de 

la Taula i a les persones que estiguin interessades. 

- Per últim, comenta que aquesta web conviurà amb el portal 

participa.gencat.cat, però evitant duplicitat d’apartats. 

 

A llarg dels propers dies, la web estarà disponible per tal que, si hi ha alguna aportació o suggeriment 

per part dels membres de la Taula, es faci arribar al correu electrònic 

tacombe@mediacionambiental.com. 

  

http://www.cogestiobaixemporda.org/
mailto:tacombe@mediacionambiental.com
mailto:tacombe@mediacionambiental.com
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5. Cloenda. 

 

Tanca la sessió Miquel Martí, Secretari de la Taula de Cogestió, agraint la participació de tothom en 

aquesta reunió. Aprofita igualment per: 

- Agrair la implicació de les persones que no seguiran aquest any en el rol de dinamitzadors 

(Meme Masso, de l’Associació Pineda d'En Gori, Ramón Bosch, de l’Associació Amics de la 

Fosca i Josep Piferrer Puig, ex-Alcalde de Palafrugell). 

- Donar la benvinguda a les noves persones dinamitzadores (Miquel Mir, Francesc Benaiges i 

Carles Martínez, de la Confraria de Pescadores de Palamós, Mireia Esteve, del GALP Costa 

Brava, i Joan Vigas, alcalde actual de Palafrugell). 

- Agrair el recolzament fotogràfic de M.Carmen Prior. 

- Fer una crida a que tothom ompli el formulari on-line de balanç del funcionament de la Taula 

(Enllaç al formulari: https://forms.gle/Bd9HCATrj5pu4nmF6). 

- Demanar que tothom que vulgui ens faci arribar fotografies que puguin enriquir visualment 

la nova web (tacombe@mediacionambiental.com). 

- Instar, a l’àmbit de les Entitats de la societat civil, a que facin extensiu el missatge de la Taula 

a més persones i entitats i que, en la mesura del possible, escullin una nova persona 

dinamitzadora de l’àmbit, si és possible, que sigui una dona. 

- Fer una crida per a que, entre tothom, aconseguim implicar també al sector més jove a 

través de la incorporació d’estudiants als estudis de camp, informant als consells de joventut 

dels municipis, o altres vies que es van debatre al darrer Consell de dinamitzadors. 

 

 

Palamós, 16 de gener de 2023 

https://forms.gle/Bd9HCATrj5pu4nmF6
https://forms.gle/Bd9HCATrj5pu4nmF6
mailto:tacombe@mediacionambiental.com

